



AKADEMI PENGAJIAN ISLAM KONTEMPORARI (ACIS)
UITM CAWANGAN PULAU PINANG (UITM CPP)

E-BULETIN ACIS UITM CPP

LAPORAN | AKADEMIK | AKTIVITI | WAKAF ILMU

Edisi E-Buletin 2024 ACIS UiTM CPP kali ini memfokuskan kepada empat tema utama iaitu pencapaian kualiti yang telah dicapai, aktiviti kolaboratif akademik bersama pihak luar UiTM CPP, aktiviti yang telah dijalankan pada tahun 2023 dan penulisan wakaf ilmu daripada kalangan asatizah ACIS UiTM CPP.

**EDISI
2024**



WAKAF ILMU

AL-QURAN PANDUAN ABADI UNTUK KEHIDUPAN MANUSIA



Penulis: Ustazah Habibah binti Ayob
Pensyarah Kanan ACIS UiTM CPP

Al-Quran merupakan kitab suci umat Islam yang diturunkan kepada Nabi Muhammad SAW sebagai panduan hidup manusia. Ia bukan sahaja mengandungi ajaran-ajaran keagamaan, tetapi juga merangkumi pelbagai aspek kehidupan manusia seperti akhlak, sosial, ekonomi, dan pendidikan. Dalam konteks ini, artikel ini akan membincangkan kepentingan Al-Quran dalam kehidupan manusia dari pelbagai sudut.

1. Panduan Kehidupan

Al-Quran berfungsi sebagai panduan lengkap bagi umat Islam dalam setiap aspek kehidupan. Dalam Surah Al-Baqarah ayat 2, Allah menyatakan bahawa Al-Quran adalah petunjuk bagi mereka yang bertaqwa. Firman Allah SWT

Maksudnya; "Alif, Laam, Miim. Kitab Al-Quran ini, tidak ada sebarang syak padanya (tentang datangnya dari Allah dan tentang sempurnanya); ia pula menjadi petunjuk bagi orang-orang yang (hendak) bertaqwa;" (Al-Baqarah 2:2)

Al-Quran turut menggariskan prinsip-prinsip penting dalam kehidupan seharian yang membantu membentuk masyarakat yang adil dan harmoni. Dalam Surah An-Nisa' ayat 58, Allah SWT mengarahkan umat Islam untuk melaksanakan amanah dan berlaku adil dalam segala urusan. Firman Allah SWT:

Maksudnya; "Sesungguhnya Allah menyuruh kamu supaya menyerahkan segala jenis amanah kepada ahlinya (yang berhak menerimanya), dan apabila kamu menjalankan hukum di antara manusia, (Allah menyuruh) kamu menghukum dengan adil. Sesungguhnya Allah dengan (suruhanNya) itu memberi pengajaran yang sebaik-baiknya kepada kamu. Sesungguhnya Allah sentiasa Mendengar, lagi sentiasa Melihat." (An-Nisaa' 4:58).

2. Sumber Akhlak dan Etika

Al-Quran berfungsi sebagai sumber utama pembentukan akhlak dan etika dalam kehidupan umat Islam. Ia mengandungi pelbagai ajaran tentang sifat-sifat mulia yang perlu dimiliki oleh setiap individu seperti kejujuran, amanah, dan kesabaran.

Sebagai contoh, dalam Surah Al-Hujurat ayat 13, Allah SWT menyeru manusia untuk saling mengenali dan hidup dalam keharmonian, tanpa mengira bangsa atau keturunan, sebagai asas kepada hubungan yang baik dalam masyarakat. Firman Allah SWT

Maksudnya: "Wahai umat manusia! Sesungguhnya Kami telah menciptakan kamu dari lelaki dan perempuan, dan Kami telah menjadikan kamu berbagai bangsa dan bersuku puak, supaya kamu berkenal-kenalan (dan beramah mesra antara satu dengan yang lain). Sesungguhnya semulia-mulia kamu di sisi Allah ialah orang yang lebih taqwanya di antara kamu, (bukan yang lebih keturunan atau bangsanya). Sesungguhnya Allah Maha Mengetahui, lagi Maha Mendalam PengetahuanNya (akan keadaan dan amalan kamu)". (Al-Hujuraat 49:13)

Akhlak yang mulia bukan sahaja penting untuk hubungan antara individu, tetapi juga untuk kesejahteraan masyarakat secara keseluruhan. Dalam ajaran Al-Quran, manusia digalakkan untuk berlaku adil, menahan diri daripada perbuatan zalim, dan menjaga hak orang lain.

Menurut Rahman (1980), kerangka etika dalam Al-Quran adalah menyeluruh dan dirancang untuk membina komuniti yang hidup dalam suasana saling menghormati dan bertanggungjawab.

3. Penawar kepada Kesedihan dan Ketenangan Jiwa

Al-Quran bukan sahaja menjadi panduan hidup, tetapi juga merupakan penawar kepada jiwa yang resah dan gelisah. Dalam Surah Al-Isra' ayat 82, Allah menyatakan bahawa Al-Quran diturunkan sebagai penawar dan rahmat bagi orang-orang yang beriman. Firman Allah SWT:

Maksudnya: "Dan Kami turunkan dengan beransur-ansur dari Al-Quran Ayat-ayat Suci yang menjadi ubat penawar dan rahmat bagi orang-orang yang beriman kepadanya; dan (sebaliknya) Al-Quran tidak menambahkan orang-orang yang zalim (disebabkan keingkaran mereka) melainkan kerugian jua". (Al-Israa' 17:82)

Ayat ini menegaskan peranan Al-Quran dalam memberikan ketenangan jiwa bagi mereka yang mengalami kesusahan, melalui pembacaan dan penghayatan makna ayat-ayat suci. Ini membuktikan bahawa Al-Quran bukan hanya untuk aspek spiritual tetapi juga memberi manfaat psikologi kepada umat manusia.

Selain itu, Al-Quran juga mengajar bahawa ketenangan jiwa dicapai melalui hubungan yang rapat dengan Tuhan. Individu yang mempercayai kebesaran Allah dan sentiasa bergantung kepada-Nya akan mendapati ketenangan dalam menghadapi cabaran hidup.

Ini jelas dalam Surah Ar-Ra'd ayat 28, yang menyatakan bahawa hati menjadi tenang dengan mengingati Allah. Firman Allah SWT: Maksudnya: "(Iaitu) orang-orang yang beriman dan tenang tenteram hati mereka dengan zikrullah". Ketahuilah dengan "zikrullah" itu, tenang tenteramlah hati manusia. (Ar-Ra'd 13:28)

4. Pembangunan Ilmu dan Intelektual

Al-Quran merupakan sumber inspirasi utama dalam pembangunan ilmu pengetahuan dan intelektual. Ayat pertama yang diturunkan, dalam Surah Al-Alaq ayat 1-5, bermula dengan perintah "Bacalah," yang menekankan kepentingan membaca dan mencari ilmu. Firman Allah SWT:

Maksudnya: "Bacalah (wahai Muhammad) dengan nama Tuhanmu yang menciptakan (sekalian makhluk), Ia menciptakan manusia dari sebuku darah beku;" (Al-'Alaq 96:1-2)

Ajaran ini telah mendorong umat Islam sepanjang sejarah untuk menuntut ilmu dalam pelbagai bidang seperti sains, perubatan, dan falsafah. Dengan berlandaskan ajaran Al-Quran, umat Islam terdorong untuk menyelidik dan memahami dunia sebagai manifestasi kebesaran Allah.

5. Hubungan Manusia dengan Tuhan dan Alam

Al-Quran menekankan pentingnya hubungan yang harmonis antara manusia, Tuhan, dan alam sekeliling. Dalam Surah Al-Anbiya' ayat 107, Allah berfirman bahawa Nabi Muhammad SAW diutuskan sebagai rahmat bagi sekalian alam. Firman Allah SWT

Maksudnya: "Dan tiadalah Kami mengutuskan engkau (wahai Muhammad), melainkan untuk menjadi rahmat bagi sekalian alam." (Al-Anbiyaa' 21:107)

Ini menunjukkan bahawa ajaran Al-Quran bukan sahaja berfungsi untuk menyempurnakan hubungan manusia dengan Tuhan tetapi juga untuk memelihara hubungan dengan alam dan makhluk lain. Al-Quran mengajarkan bahawa manusia merupakan khalifah di bumi yang bertanggungjawab untuk menjaga dan memelihara alam sekitar dengan penuh amanah.

Kesimpulan

Kesimpulannya, Al-Quran bukan sahaja merupakan kitab suci yang memberikan panduan agama, tetapi juga panduan menyeluruh dalam semua aspek kehidupan. Al-Quran membentuk keperibadian yang baik, memberi ketenangan jiwa, dan membangunkan potensi intelektual manusia. Oleh itu, kepentingan Al-Quran dalam kehidupan manusia adalah sangat besar dan perlu dijadikan panduan dalam setiap aspek kehidupan.

Rujukan

Al-Quran al-Karim

Nasr, S. H. (2002). **The heart of Islam: Enduring values for humanity**. HarperOne.

Rahman, F. (1980). **Major themes of the Qur'an**. University of Chicago Press.



اِنْبُوْا سَبِيْلِيْ تَكُوْنُوْا لَوْ كُنْ اِمَّاْرًا
UNIVERSITI
TEKNOLOGI
MARA

Akademi
Pengajian Islam
Kontemporari

PENERBIT

Unit Penerbitan

**AKADEMI PENGAJIAN ISLAM KONTEMPORARI (ACIS)
UNIVERSITI TEKNOLOGI MARA (UITM)
CAWANGAN PULAU PINANG
KAMPUS PERMATANG PAUH
13500 PERMATANG PAUH
PULAU PINANG**



<https://penang.uitm.edu.my/index.php/en/component/sppagebuilder?view=page&id=95>



<https://www.facebook.com/acisuitmpenang?mibextid=LQQJ4d>



shahirah4572@uitm.edu.my / najwaalyaa@uitm.edu.my (eds)



+6 (04) 382 2888

eISSN 3030-6655



9 773030 665006

Hak cipta terpelihara. Tiada bahagian daripada terbitan ini boleh diterbitkan semula, disimpan untuk pengeluaran atau ditukarkan ke dalam sebarang bentuk atau dengan sebarang alat juga pun, sama ada dengan cara elektronik, gambar, serta rakaman dan sebagainya tanpa kebenaran bertulis daripada Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), Universiti Teknologi MARA Cawangan Pulau Pinang terlebih dahulu.